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نكته بازی

عجب ماجراجویی باشکوهی بود!
همانطور که انتظار می رفت، در پایان مسابقات 
این فصل اسپانیا امیر عابدزاده از پونفرادینا 
جدا شــد. این دروازه بان ایرانی ابتدای 
فصل گذشته به عضویت تیم اسپانیایی 
درآمد. فصل اول، هم خودش خوب بود 
و هم تیمش، امسال اما نه وضعیت امیر 
تعریفی داشت و نه شرایط باشگاه. نهایتا 
هم پونفرادینا به دسته پایین تر ســقوط کرد تا عابدزاده یک نامه 
خداحافظی بنویســد و برود. در بخشــی از متن امیر آمده است: 
»2ســال پیش یک چالش و ماجراجویی را در شهری ناشناخته 
شروع کردم، اما اکنون می توانم بگویم تنها نیستم و هزاران دوست 
دارم. بخشی از وجود من همیشه در این شهر باقی خواهد ماند.« 
خب البته گویا زیاد هم ماجراجویی موفقی نبوده است. در حضور 
شما، پونفرادینا به دسته پایین تر سقوط کرد و خودت هم تیم ملی 

را از دست دادی!

واقعا هم جایی پیدا نمی کنیم
در طــول هفته هــای پایانی لیگ برتــر، بارها 
شنونده اعتراض بازیکنان استقلال نسبت 
به تأخیر در دریافت مطالبات شان بودیم. 
به دفعات شنیدیم که خود این بازیکنان 
یا کادر مربیان در این مورد غر می زدند 
و راجع بــه فداکاری ســخن می گفتند. 
حالا اما مشخص شــده رقم قراردادهای 
بازیکنان استقلال بسیار بالا بوده و شکل نامتعارفی داشته است. 
به عبارت دیگر زمانی که آنها گلایه می کردند که چرا فقط 50درصد 
از قراردادشــان را گرفته اند، این 50درصــد از کل قرارداد اغلب 
بازیکنان لیگ بیشتر بوده اســت. دیگر وقتی دروازه بان دوم تیم 
یعنی علیرضا رضایی بالای 10میلیارد قرارداد می بندد، حرفی برای 
گفتن باقی نمی ماند. بازیکنان اســتقلال بارها گفتند: »هیچ کجا 
مثل این تیم را پیدا نمی کنید.« بله؛ ما هم قبول داریم که هیچ کجا 

بازیکنانی با این کیفیت و این رقم قرارداد پیدا نخواهیم کرد!

مورد عجیب شهریار
یکی از عجیب ترین نکات فهرســت تیم ملی، 
دعوت نشدن شهریار مغانلو بود. این بازیکن 
توانســت عنوان آقای گلی لیگ برتر را 
به دست بیاورد و انتظار می رفت در اردو 
باشــد؛ مخصوصا که فهرست اخیر امیر 
قلعه نویی کلی اسم عجیب و غیرمنتظره 
هم داشــت. با این حال از مغانلو دعوت به 
عمل نیامد. نفس اینکه حتی آقای گل لیگ هم نظر سرمربی تیم 
ملی را نگیرد چندان عجیب نیســت. شگفتی آنجاست که همین 
بازیکــن در اردوی فروردین با کارنامه ای ضعیف تــر به تیم ملی 
دعوت شد و درهر 2بازی دوستانه در برابر کنیا و روسیه هم بازی 
کرد. مغانلو زمانی دعوت شد که در 24بازی لیگی 8گل زده بود اما 
زمانی از تیم ملی خط خورد که در 6بازی موفق به ثبت 5گل شده 

بود. خب این چه توجیهی دارد؟
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متريكاآماربازی

ریــکاردو آلــوز بــا نمــره 7.41 در 
ســایت متریکا، بهترین هافبک لیگ 
بیست ودوم از نگاه این سایت شناخته 
شد. هافبک پرتغالی تراکتور با ارسال 
12پاس گل بهترین گل ســاز این فصل هم بود و حالا این دومین 
موفقیت او در فصل گذشته محسوب می شود. آلوز طی 30هفته 
لیگ برتر 26بازی برای تراکتور انجام داد و جمعا 2298دقیقه در 
زمین بود. او به طور میانگین در هر 90دقیقه 2.9پاس کلیدی داد 
که یک رکورد در لیگ برتر ایران محســوب می شود. 1.3شوت، 
3عملکرد دفاعی و 5.4نبرد پیــروز از دیگر آمارهای ریکاردو آلوز 
در طول 90دقیقه هستند. دقت پاس این هافبک پرتغالی در طول 
بازی ها 72درصد بوده که آمار خوبی برای یک هافبک محســوب 

می شود. آلوز در فصل گذشته هیچ گلی نزد.

بعــد از ریــکاردو آلــوز، بهتریــن 
هافبک هایی که در جــدول متریکا 
دیده می شوند، امید نورافکن و فرشاد 
احمدزاده از سپاهان هستند. البته 
نورافکن چند بازی هم به عنوان مدافع چپ و مدافع میانی برای 
سپاهان انجام داد و حتی در 6بازی وینگر چپ بود اما چون تعداد 
بازی هایش در خط هافبک بیشتر از سایر پست ها بوده، می توان 
او را در میان هافبک ها دسته بندی کرد. میانگین نمرات نورافکن 
در سایت متریکا 7.38 بود و به این ترتیب او نهمین بازیکن برتر 
لیگ و دومین هافبک موفق فصل گذشــته بوده است. یک رتبه 
پایین تر از او به نام فرشاد احمدزاده می رسیم که با 3گل، 5پاس گل 
و کســب یک پنالتی برای ســپاهان، میانگین نمراتش به 7.34 

رسیده و سومین هافبک برتر لیگ لقب گرفته است.

بعد از مهندس تراکتــور و زوج موفق 
ســپاهان، به نام هافبکی از اســتقلال 
می رسیم که به عنوان چهارمین هافبک 
برتر فصل گذشــته انتخاب شده است. 
آرش رضاوند در فصل گذشته 26بازی برای استقلال انجام داد که 
در 21بازی فیکس بود و در 5بازی هم به عنوان بازیکن جایگزین 
به زمین رفت. او در این بازی ها 3گل زد، 7پاس گل داد و 2بار هم 
به عنوان برترین بازیکن زمین انتخاب شــد. رضاوند در هر بازی 
2.1پاس کلیدی داشته و دقت پاس هایش 84.7درصد بوده است. 
میانگین نمرات او در ســایت متریکا 7.33 بوده که باعث می شود 
رتبه12 را در میان تمامــی بازیکنان و رتبه چهــارم را در جمع 
هافبک ها به دست بیاورد. رتبه پنجم هم به مهدی حسینی از مس 

رفسنجان می رسد که نمره او در متریکا 7.25 است.

استعفا می دهم، پس هستم!
یحیی گل محمدی برای چندمین بار تهدید به جدایی از پرسپولیس کرده؛ آیا این مرتبه ماجرا جدی است؟

بهروز رســایلی|  یحیی گل محمدی در فصل بیست ودوم، 
بهترین دوران فوتبالی خود را پشت سر گذاشت. پرسپولیس در 
این فصل برای سومین بار در تاریخ فوتبال ایران موفق به کسب 
هر 2جام داخلی یا به اصطلاح فوتبالی ها »دبل« شد که این مهم 
توسط یحیی رقم خورد. ســرمربی سرخ ها در مسیر کسب هر 
2جام، حریف دیرینه یعنی استقلال را شکست داد تا شیرینی 
این موفقیت دوچندان شــود. یحیی همچنین با این کامیابی، 
فصل بدون جام قبلی را جبران کرد تا امسال از هر نظر برای او 
فراموش نشدنی باشد. در پی همه اینها اما، سرمربی پرسپولیس 
بار دیگر دم از جدایی زد. او گفت حداقل به اندازه نیم فصل نیاز 
به استراحت دارد و شاید هم به تیمی برود که تنش در آن کمتر 
باشد. این اظهارات، در اردوگاه پرسپولیس نگرانی هایی ایجاد 
کرده است، هرچند تجربه نشان می دهد گل محمدی معمولا 

تهدیدهایش در این زمینه را عملی نمی کند.

   هر مدیرعامل، یک استعفا
یحیی گل محمدی تا به حال چندین بار و هر بار به شــیوه های 
مختلف تهدید به جدایی از پرســپولیس کرده اســت. شــاید 
مشهورترین نمونه از این دســت، زمانی بود که او پس از شکست 
سرخپوشان در ضیافت پنالتی های جام حذفی فصل بیستم در برابر 
استقلال دم از جدایی زد و استوری معروفش یعنی »خداحافظ« 
را در اینستاگرام بارگذاری کرد. این اتفاق در دوران مدیریت جعفر 
سمیعی رخ داد، اما کیست که نداند اوج درگیری های گل محمدی 
با مدیریت، در زمان حضور مهدی رسول پناه بوده است. پس از آن 
هم در آغازین روزهای حضور رضــا درویش در منصب مدیریت 
باشگاه، یک بار دیگر یحیی گل محمدی حرف از استعفا زد که البته 
به جایی نرسید. در نتیجه اینطور به نظر می رسد که گل محمدی 
به طور متوســط به ازای حضور هر یک مدیرعامل، یک بار بحث 

استعفا را پیش کشیده است!

   این دفعه فرق دارد؟
در عین حال اما بین مواردی که برشمردیم با اتفاقی که امروز 
رخ داده، دست کم یک تفاوت کلیدی وجود دارد. گل محمدی 
دفعات قبلی معمولا جایی حرف از قطع همکاری با پرسپولیس 
می زد که یا تیمش نتیجه نگرفته بود یــا خودش با مدیریت 
باشگاه زاویه داشت. این بار اما یحیی در اوج موفقیت خودش و 
پرسپولیس و در شرایطی که همه  چیز رو به راه به نظر می رسد 
وارد این فاز شده است. به همین قرینه هم برخی عقیده دارند 
داســتان این مرتبه فرق دارد و شاید ســرمربی سرخ ها واقعا 
ســودای جدایی در سر داشته باشــد. قدرمسلم موضوع طی 
همین چند روز آینده روشن خواهد شد، چرا که پرسپولیس به 
سرعت باید خودش را برای فصل جدید آماده کند. بد نیست 
بدانید یحیی به تازگی ســفری به امارات داشــته تا احتمال 

مربیگری اش در این کشور بیشتر شود.

   از حدس محال تا گزینه های ممکن
بعد از انتشــار اظهــارات یحیــی در مورد احتمــال جدایی، 
گمانه زنی های زیادی هم در مورد سرنوشت و مقصد احتمالی 
او صورت گرفته است. یکی از دورترین و عجیب ترین گزینه ها 
این اســت که یحیی قصد دارد جای امیــر قلعه نویی را روی 
نیمکت تیم ملی بگیرد. امیر به تازگی این ســمت را برعهده 
گرفته و طبیعتا تا زمســتان و برگزاری جام ملت های آسیا در 
این منصب باقی خواهد ماند. بنابرایــن احتمال مذکور دور از 
ذهن به نظر می رسد. شایعه پررونق دیگر، احتمال لژیونر شدن 
گل محمدی است؛ آنچه بعد از حضور فرهاد مجیدی در لیگ 
امارات باورپذیرتر هم شده. داستان پیشنهادهای چرب داخلی و 
در صدر آن حضور در گل گهر هم که همیشه وجود داشته است. 
آیا خبر بزرگی در راه اســت یا مثل همیشه داستان به خوبی و 

خوشی تمام می شود؟

از اروپا هم پیشنهاد داشتم
حزباوی: مبلغ قرارداد و حق انتقال من به السد موضوعی است که بین 2 باشگاه بوده و اطلاعی از آن ندارم

   امیرحسین اعظمی|   چند ماه پیش بود که رسانه های قطری از 
احتمال حضور امین حزباوی، مدافع فصل گذشته فولاد خوزستان 
در باشگاه الســد قطر خبر دادند. این انتقال سرانجام جنبه رسمی 
پیدا کرد و این بازیکن 19ســاله قراردادی به مدت 5سال با یکی از 
معتبرترین باشگاه های لیگ ستارگان قطر امضا کرد. حالا او دوران 
جدیدی از فعالیت حرفه ای اش را خارج از فوتبال ایران شروع خواهد 
کرد تا به هدف های بزرگ تری دست پیدا کند که یکی از آنها بازی در 
فوتبال اروپاست. حزباوی در مورد پیوستن به السد و مسائل مختلف 

دیگر به سؤالات همشهری پاسخ می دهد.
 

   از اینکه در 19سالگی صاحب یک موقعیت بزرگ 
شده ای، چه احساسی داری؟

قطعا بابت این اتفاق خوشحال هستم. من با اینکه زمان کمی در لیگ 
برتر بازی کردم ولی در نهایت با یک پیشــنهاد مهم مواجه شدم و 
به فوتبال قطر آمدم. خودتان هم می دانید که فوتبال این کشور 
در سال های گذشته چه پیشرفت چشمگیری داشته است. آنها 
از لحاظ امکانات بی نظیر هستند و حتی جام جهانی هم برگزار 
کردند. تیم ملی این کشور هم در جام ملت های قبلی قهرمان 
شد و این نشان می دهد که فوتبال قطر جای خوبی برای 
پیشرفت است. بازیکنان و مربیان خارجی باکیفیتی در 
لیگ قطر حضور دارند و این به پیشرفت من که بازیکن 

جوانی هستم کمک می کند.
 

   اولین بــار چه زمانــی با این 
پیشنهاد مواجه شدی؟

ما در لیگ قهرمانان آسیا با الهلال و الفیصلی 
بازی کردیم که بعــد از ایــن دو بازی به 
مدیر برنامه هایم پیشنهاد دادند و ما هم 
این موضوع را با باشــگاه فولاد در میان 
گذاشــتیم. خدا را شــکر که مسئولان 
2باشگاه هم به نتیجه رســیدند و این انتقال 
صورت گرفت. از طرفی باشگاه فولاد هم بابت این انتقال 

سود برد که از این موضوع هم خوشحالم.

   در یکــی از مصاحبه هایت گفته بودی که مبلغ 
انتقالت به السد و مقدار پولی که فولاد گرفته را نمی دانی.

این موضوعی است که بین 2باشــگاه بوده و اطلاعی در این زمینه 
ندارم.

 
   با توجه به شرایط سنی ات، فکر نمی کنی برای 

بازی در ترکیب ثابت کار سختی داشته باشی؟
قطعا کار من آسان نیست ولی دوست دارم خودم را ثابت کنم. السد 
باشگاه بزرگی اســت و بازیکنان باکیفیتی در این تیم حضور دارند 
ولی مطمئن باشید نهایت تلاش خودم را برای موفقیت در این تیم 
به کار خواهم گرفت. دوست دارم از نام و اعتبار فوتبال ایران و فوتبال 
خوزســتان در لیگ قطر دفاع کنم. من انگیزه های زیادی دارم تا 

خودم را نشان دهم.
 

   ولی برخی هم معتقدنــد بهتر بود کمی دیرتر 
لژیونر می شدی. نظر خودت چیست؟

در فوتبال نمی توان چیزی را در مورد آینده پیش بینی کرد. وقتی 
این پیشنهاد رسید، باید آن را قبول می کردم چون این یک فرصت 
بسیار خوب برای من است تا بیشــتر پیشرفت کنم و به هدف های 

بزرگ تری برسم.
 

   امکانات باشگاه السد را از نزدیک دیده ای؟
بله، امکانات آنها بدون شــک در حد تیم های اروپایی اســت و این 

چیزی است که همه می دانند.
 

   مهدی طارمی هم از فوتبال قطر راهی اروپا شد و 
درخشش خیره  کننده ای داشت. فکر می کنی این اتفاق برای 

تو هم تکرار شود؟
قطعا هدف من هم همین است که از فوتبال قطر به اروپا بروم. دوست 
ندارم در لیگ یا یک تیم سطح پایین اروپایی بازی کنم و اگر در لیگ 
قطر و همچنین تیم ملی عملکرد خوبی داشته باشم قطعا می توانم 
به یک تیم خوب اروپایی بروم. از لیگ قطر بازیکنان زیادی به فوتبال 

اروپا رفته اند و امیدوارم این اتفاق برای من هم رخ دهد.

   دوست داری در کدام لیگ اروپایی بازی کنی؟
 آرزو داشتم در لیگ برتر انگلیس و اسپانیا بازی کنم. رؤیای من بازی 
در لالیگا یا پرمیر لیگ است. می دانم که برای رسیدن به هدف هایم کار 
سختی دارم و قطعا باید چندبرابر گذشته زحمت بکشم و تلاش کنم.

 
   دوست نداری در مورد دیگر پیشنهادهایی که به 

دست ات رسیده بود صحبت کنی؟
من از لیگ ایران چند پیشنهاد خوب داشتم و بحث چند پیشنهاد از 
تیم های اروپایی هم مطرح بود ولی گفتم که دوست دارم زمانی به 
اروپا بروم که در یک لیگ مطرح بازی کنم. فکر می کنم السد بهترین 

انتخابی بود که در این مقطع می توانستم انجام دهم.
 

   در لیگ برتر چه زمانی برای نخستین بار پیراهن 
فولاد را بر تن کردی؟

زمانی که آقای ویسی سرمربی تیم شده بود که البته بعد از چند هفته 
از فولاد رفتند. بعد هم آقای نکونام آمدند و خوشبختانه ایشان هم به 
من اعتقاد داشتند. لیگ برتر در فصل گذشته و همینطور بازی های 
لیگ قهرمانان آسیا خیلی به من کمک کرد تا دیده شوم و باید از آقای 

نکونام هم بابت اعتمادی که به من داشت تشکر کنم.
 

   در این مدت کدام مربی بیشــترین تأثیر را در 
فوتبال تو داشته؟

همه آنها برای من زحمت کشیدند و چیزهای زیادی از مربیانم یاد 
گرفتم. نمی توانم فقط از یک نفر اسم ببرم.

 
   حالا با این شرایط حتی می توانی شانس خوبی 

برای بازی کردن در ترکیب ثابت تیم ملی داشته باشی.
بازی در تیم ملی برای هر فوتبالیستی باارزش است. من هم تلاش 

می کنم تا در رده ملی بهترین عملکرد را داشته باشم.
 

   شرایط تیم المپیک را چطور ارزیابی می کنی؟
ما تیم خوبی داریم و امیدوارم با حمایت های فدراسیون در نهایت بهترین 

عملکرد را داشته باشیم و بعد از چند دهه به المپیک صعود کنیم.

پایان 
جهانگرد 

پرتغالی در 
استقلال

ریکاردو ساپینتو عصر دیروز با انتشار پیامی رسما 
از اســتقلالی ها خداحافظی کرد تا پرونده تمدید 
قراردادش رســما بسته شود. ســرمربی پرتغالی 
استقلال که وعده فتح 4جام را داده بود، نهایتا فصل 
را با کسب تنها یک سوپرجام که آن هم حاصل برتری 
یک گله در یک مسابقه بود به پایان برد. اگرچه در 
بخشی از فصل بیســت ودوم تیم او واقعا کیفیت 
خوبی داشــت اما نهایتا از نظر نتیجه اوضاع طوری 
که ساپینتو و هواداران دوست داشتند، پیش نرفت. 
در مورد مربی پرتغالی چیزی که بیشــتر از متن به 
چشم آمد، حاشیه بود؛ حاشیه و فقط حاشیه. انواع 
و اقسام داستان ها در مورد این مربی ساخته شده 

است؛ از اینکه زمان اقامتش در تهران شیشه هتل را 
در حالت غیرطبیعی شکسته تا اینکه با حال مشابه 
راهی فرودگاه شده و به همین دلیل به او اجازه سفر 
با هواپیما را نداده اند. در چنین حال و هوایی باشگاه 
استقلال در حال بررسی امکان تمدید قرارداد این 
مربی بود؛ آنچه با توجه به محرومیت 4ماهه ساپینتو، 

کمی بعید به نظر می رسید.
از قرار معلوم کوچ ساپینتو از فوتبال ایران کاملا قابل 
پیش بینی بود که خب البته این هرگز چیز عجیبی 
برای مرد پرتغالی نیست. از سال 2012که ساپینتو 
در لیگ کشور خودش ســرمربی اسپورتینگ شد 
تا ســال 2022که ریکاردو به استقلال آمد، شاهد 

جابه جایی او در 14باشگاه مختلف بوده ایم. عجیب 
اینکه حضور ســاپینتو در هیچ تیمی بیش از یک 
فصل به درازا نکشیده است. زمانی که استقلال او 
شرایط فنی خوبی پیدا کرد و از شانس بالای قهرمانی 
برخوردار شــد، خیلی ها حدس زدند که شاید این 
طلسم بشکند و بالاخره ســاپینتو در ایران بیشتر 
از یک ســال کار کند اما اینجا هم چنین اتفاقی رخ 
نخواهد داد. خانه به دوشی ســاپینتو، قطعا عوامل 
حاشیه ای هم دارد و به تندخویی این مربی نیز مربوط 
می شود. هر چه هست، او از استقلال فاصله گرفته و 
رسانه های قبرسی از احتمال حضورش در آپوئل خبر 

داده اند؛ شاید پانزدهمین تیم آقای ریکاردو!


